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Radulescu (BNR): Începând cu al doilea trimestru din 2021 vom avea o crestere

economica pe care o anticipam relativ viguroasa

România va avea o crestere economica "relativ viguroasa" începând din al doilea trimestru al anului viitor,

chiar daca primul trimestru nu va fi mai bun decât cel în care ne aflam, a declarat miercuri Eugen

Radulescu, seful Directiei de Stabilitate din Banca Nationala a României (BNR).

 

"2021 va fi cu certitudine un an în care, chiar daca vom porni lent, chiar daca primul trimestru nu va fi mai bun

decât cel în care ne aflam acum, începând din al doilea trimestru vom avea o crestere economica pe care o

anticipam relativ viguroasa Noi avem câteva constrângeri. Noi am pornit la drum cu o situatie bugetara foarte

precara. Din pacate nu este mult mai bine în ceea ce priveste situatia financiara a întreprinderilor. Avem în

economie o carenta majora reprezentata de deficitul de capitalizare, avem o situatie care s-a nascut în urma cu

multi ani, dar care persista, respectiv ca nivelul de capital al firmelor este slab. Decapitalizarea, care a fost foarte

puternica dupa criza din 2007-2008 si a atins un maxim în 2012, când aveam jumatate din numarul firmelor

subcapitalizate sau cu capitaluri negative, la sfârsitul anului 2019 ajunsesem ca numai 35% din companii erau cu

capitaluri negative. Lucrurile nu pot sa ramâna aici. Nevoia de capitalizare era la sfârsitul anului 2019 de peste 150

miliarde lei.", a mentionat Eugen Radulescu, la videoconferinta regionala ZF BRD Buget 2021.

 

Acesta a subliniat ca este nevoie cu siguranta de o adaptare a companiilor la situatia care va fi în lume dupa criza

curenta COVID-19, însa, pentru asta, "din nou vorbim despre o situatie financiara adecvata în privinta lichiditatii

si a gradului de îndatorare".

 

"În primele sase luni pentru care avem date pe cele 85 de subsectoare analizate, avem o scadere a cifrei de afaceri

cu 4,4% fata de perioada corespunzatoare a anului trecut. Avem 51 de sectoare pentru care dinamica a fost

negativa, în timp ce pentru 34 de domenii dinamica a fost pozitiva. Exista doua sectoare de activitate cu reducere

de 60%: activitatile din turism si ale turoperatorilor, precum si cele de transporturi aeriene, în timp ce alte 13

sectoare au avut diminuari de cel putin 20%", a mai spus Eugen Radulescu.

 

Reprezentantul Bancii Nationale a subliniat ca "am pornit de la un moment destul de critic în privinta bugetului."

 

"Am pornit de la un moment critic inclusiv în privinta contului curent. În 2019, din toate tarile din regiune, noi am

avut cel mai mare deficit de cont curent, 4,6%, timp ce Bulgaria, la care ne raportam de multe ori si spunem: 'Ia

uite ca Bulgaria are dobânzi zero', ea are dobânzi zero din cauza ca are cont curent cu plus 4% si buget cu plus

2,1%. Este o legatura extrem de strânsa între conditiile de creditare si conditiile între cei doi mari indicatori: buget

si cont curent. Noi avem cea mai slaba situatie din toata regiunea, suntem tara cu cel mai mare deficit bugetar - nu

acum, acum toate tarile au deficit bugetar mare - dar noi pornim de la o situatie structurala foarte defavorizata. Din

acest motiv, noi avem cele mai nefavorabile conditii de creditare", a explicat Radulescu.

 

Acesta a precizat ca România are dobânda pe termen lung mai mare decât celelalte tari din regiune din cauza ca

exista aceste doua deficite gemene la nivelul cel mai ridicat din zona.

 

"Este foarte bine ca am reusit sa mentinem ratingul de tara în zona investment grade, în pofida deteriorarii

indicatorilor financiari din acest an, dar va trebui anul viitor cu prudenta, cu atentie, sa nu cumva sa împingem

economia catre o recesiune mai puternica. Va trebui sa mergem pe calea redresarii echilibrelor. Ratingul de tara si

deficitele pe care le avem nu afecteaza doar costul statului. Îi afecteaza pe toti debitorii, atât persoane fizice, cât si

întreprinderi", a mai spus Radulescu.

 

Oficialul BNR a subliniat ca Banca Centrala a scazut ratele dobânzii de politica monetara în trei reprize.
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"Erau voci care spuneau ca trebuia sa le scadem mult mai mult. Trebuie sa vedem si partea cealalta a lucrurilor.

Scaderea dobânzilor pe plan intern nu înseamna ca România se va împrumuta mai ieftin în afara. As zice chiar

dimpotriva, pentru ca la o asemenea decizie de scadere a dobânzilor cu orice pret, primul lucru care s-ar întâmpla

ar fi o relaxare a consumului intern", a sustinut reprezentantul BNR.

 

Potrivit acestuia, în 11 luni din acest an avem o depreciere de 1,9% a leului, în conditiile în care am avut o inflatie

mai mare decât în zona euro.

 

"Practic, avem o situatie stabila. Daca ne uitam la niste grafice care arata cum au evoluat monedele chiar din tarile

din jurul nostru, constatam ca evolutia leului a fost cu mult mai lina. Chiar daca am avut aceasta depreciere, ea s-a

produs lent", a aratat Radulescu.

 

În opinia sa, "lucrurile vor continua în aceeasi directie", mai ales daca "vom reusi sa stabilizam deficitul bugetar si

daca vom reusi sa ajungem la primele masuri pentru reducerea treptata, dar clara a acestuia în urmatorii ani".

 

"Daca am fi avut dobânzi mai mici, poate ca ar fi câstigat unii, dar sunt foarte multi care ar fi pierdut. În primul

rând am fi pierdut cu totii, pentru ca deprecierea cursului ar fi crescut mult mai mult decât am avut-o. Situatia

aceasta mie mi se pare ca este sustenabila, asa cum este ea acum. Chiar în conditiile în care am ajuns la un deficit

bugetar foarte mare, BNR a intervenit la momentul când a fost necesar, cumparând titluri de stat de pe piata

secundara, ceea ce a calmat piata, a linistit lucrurile. Acum nu mai este nevoie, deocamdata. Sa speram ca lucrurile

se vor aseza, ca nu vom mai avea incertitudini de genul 'marim pensia cu 40%, nu o marim cu 40%?' Am avut

acum câteva zile evaluare de tara pe care a facut-o S&P si care ne-a mentinut la acelasi rating. În cazul în care

aveam pensii cu 40%, intram în junk si situatia ar fi fost cu mult, mult, mult mai grava. Cred ca am fi avut nevoie

de înca cinci ani ca sa iesim din situatie", a adaugat Eugen Radulescu.
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